



လီၤဇာ်သးကညီပိာ်မုာ်ကရၢအလံာ်ဆာဂုၤဆာဝါဆုကညီဖိခဲလၢာ်

ဖဲကီၢ်သူလုၤမုာ်နံၤဆာက့ၤအလီၢ်ပျဲထီၣ်ဝဲ(၇၂)ဝိတဝီ

၂၀၂၁နံၣ်,လါယုၤ၁၄သီ

ကညီခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူဒီးထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်ဧၤ, တနံၤအံၤမ့ၢ်ဝဲ ကညီဖိခဲလၢာ်အမုာ်နံၤလုၢ်ဒိၣ်ပွၤဒိၣ် တနံၤ လၢ အမ့ၢ်ဝဲ ကီၢ်သူလုၤမုာ်နံၤ ဆာက့ၤအလီၢ်ပျဲထီၣ်ဝဲ (၇၂)ဝိတဝီကဒီးလံန့ၣ်လီၤ. လၢကီၢ်သူလုၤမုာ်နံၤ ဆာက့ၤအလီၢ် အနံၤ အံၤမဲကညီဒီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူဒီးထံဖိကီၢ်ဖိခဲလၢာ်လၢကပူၤဒုၣ်ပူၤဒါ မၤန့ၣ်အိၣ်ကဲဒီး ထူၣ်ဖျဲးထီၣ်ကွံာ်လၢတၢ်ဆိၣ် တၢ်မၤန့ၤအကလုာ်ကလုာ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲကညီပိာ်မုာ်ကရၢအတၢ်ဆာဂုၤဆာဝါအဒိၣ်အအါန့ၣ်လီၤ.

ပဲကညီဖိတကလုာ်အံၤပတမ့ၢ်ပုၤတကလုာ်လၢအအဲၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၤဒီးတၢ်အ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၤလိာ်သးဘၣ်. ပမ့ၢ်ပုၤလၢအအဲၣ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ဒီးတၢ်ယုၤတၢ်ဖိးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒိဖျိပမ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအဲၣ်တၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်, တၢ်ယုၤတၢ်ဖိးအယိပယိကလုာ်ဒိၣ်စိသ့ၣ်တဖၣ်ဟံးန့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပဖိခိၣ်ဒီးဆိၣ်တၢ်မၤန့ၤပုၤအလုာ်ကလုာ်လၢ စိတဖၣ်အစိဘၣ်အစိအယိ လၢတၢ်ဒီသအလီၤက့ၤပသးဒီးဂုၤထူၣ်ဖျဲးထီၣ်က့ၤလၢတၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤန့ၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ အဂီၢ်ပစးထီၣ်ဟူးဂဲလၢထံရူၢ်ကီၢ်သးတၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်အကျဲဒီးဆုတၢ်ဖိၣ်ထီၣ်စုကဝဲတၢ်ဟံးဆါန့ၣ်လီၤ. ဖဲ၁၉၄၉နံၣ်, လါယုၤ၁၄သီအနံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဟံးပနီၣ်အိၣ်အိၣ် ကညီဒီကလုာ်တၢ်ဟံးဆါစးထီၣ်အမုာ်နံၤ ဒီးဖဲ ၁၉၄၉နံၣ်, လါယုၤ၁၄သီအနံၤန့ၣ်ပကီၢ်ခိၣ်စိဘးအူကွံာ်ယုာ်ဒီးကညီတၢ်ဟံးဆါခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ကီၢ်သူလုၤပဒိၣ်,ဘိးဘၣ် ရၢလီၤဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီတဘျီဒီးဟံးပနီၣ်မုာ်နံၤအံၤဖိ ကီၢ်သူလုၤမုာ်နံၤအသိးန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ဂဲလိာ်လၢကညီဖိကထူၣ်ဖျဲး ထီၣ်လၢတၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤန့ၤဒီး သ့ၣ်ထီၣ်က့ၤအထံအကီၢ်, အဘျီအတီၢ်အံၤ ယံာ်တွံာ်ဝဲ (၇၂) လံာ်ဘၣ်ဆၣ် ပတတုၤဒီးဆု ပတၢ်မုာ်လၢဖိတၢ်ဒီးဘၣ်. ပအိၣ်ဒီးဒုၣ်လၢတၢ်ဂဲလိာ်အကတီၢ်ဒီးပအိၣ်ဒီးဒုၣ်လၢတၢ်ဆိၣ်တၢ်မၤန့ၤပုၤဒိၣ်ဒိၣ်မုာ်မုာ်အ ဖါမုာ်အဆါကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဆါကတီၢ်ခဲအံၤမ့ၢ်ဆါကတီၢ်အအါအသီ, အကီၢ်အဂီၢ်လၢကီၢ်ပယိဒီတဘျီအပူၤန့ၣ်လီၤ. သုးမိစိရိဟံး န့ၢ်ဆုၣ်ဝဲတၢ်စိတၢ်ကမီၤအယိတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ,တၢ်ဂံၢ်သ့ၣ်ဂံၢ်စိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲအကပၤကပၤဒီးထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် ဘၣ် နးဘၣ်ဖျိၣ်ဝဲအါအါဂီၢ်ဂီၢ်အါန့ၢ်ဒီးအလီၢ် အစးတဖၣ်အစးန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ကမၤဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးက့ၤ တၢ်အိၣ်သး သ့ၣ် တဖၣ်အံၤအဂီၢ်ဘၣ်တၢ်ဂုၤကျဲးစးအီၤလၢ ကျဲးအါဘိဘၣ်ဆၣ် တၢ်အိၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် အိၣ်ဖျါအါ ဒိၣ်ထီၣ် ကွၢ် ကွၢ်ကိးဆါကတီၢ်ဒီးတုၤမုာ်မဆါတနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ. လၢရူၤပုၤတဖၣ်မုာ်ဂ့ၤ ဒီးလီၤဆိဒုၣ်လၢကလုာ်ဒုၣ်တၢ်လီၢ်အါတီၤ ယုာ်ဒီးပကညီတၢ်ဟံးဆါဟီၣ် ကဝီၤတၢ်လီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤဒုၣ်ဒါပယိသ့ၣ်တဖၣ်ဆိၣ်တၢ်မၤန့ၤပုၤ, ကျဲးအါကျဲးသီ, ကျဲးသံကျဲးဟါမံးဒီးဒုးပုၤလၢတၢ်ဒုးကျဲးအကလုာ်ကလုာ်လၢထံကျဲးမုာ်ဂ့ၤ,ခိကျဲးမုာ်ဂ့ၤဒီးလၢကလံာ်ကျဲးမုာ်ဂ့ၤယုာ်ဒီးတၢ် စုကဝဲချူးစိပတီၢ်ထီၣ်လၢမုာ်မဆါတနံၤအံၤလၢတၢ်တကြးသူအီၤလၢထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်ဒုးဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပဒုၣ်ပဒါသုးမိစိရိမုာ်ပုၤအါပုၤသီနီၢ်နီၢ်လၢတၢ်ကြးဟံးဆါဒုးလီၤမံၤကွံာ်အါန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အိၣ်သးကီၢ်ဂီၤ ကီၢ်ခဲအံၤအဆါကတီၢ်အလီၢ်တအိၣ်လၢပဲကညီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်အိၣ်သဝံစုသဝံခိၣ်ဒီးအိၣ်မံခဲမံသပုၤဘၣ်. အ လီၢ်အိၣ်လၢကညီဖိလၢထံခံထံထၣ်, ကီၢ်ပူၤကီၢ်ချဲလၢာ်ကဘၣ်ဂဲဆါထၣ်သကိးယုၤယုၤလၢတၢ်တိစၢမၤစၢလိာ်သးဒီး တၢ်ဒုးဖျိးကွံာ်ဒုၣ်ဒါအအါအသီတဖုအံၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပမုာ်လၢလၢကညီဖိခဲလၢာ် ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်ကတိၤ “ ကညီဖိ အဘျီအတီၢ်န့ၣ် ကညီဖိကဘၣ်သ့ၣ်ထီၣ်ဝဲ ” ဒီး မဲကညီဖိခဲလၢာ် ကဟံးလိာ်စု, ကဂုၤကျဲးစး တဂၤလၢအလီၢ်သ နၢၣ်

